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zprávy

Z jednání výboru Psychiatrické sPolečnosti čls jeP

dne 3. prosince 2014 

Přítomni: dr. Hollý, dr. Herman, prof. Papežová, 
prof. Praško, dr. Vaněk, doc. Anders, prof. Raboch, 
dr. Rektor, dr. Žižka, doc. Mohr, dr. Syrovátka
Hosté: dr. Tuček, paní Kamarádová, Guarant, paní Hola-
dová, sekretářka
Omluveni: prof. Češková, prof. Höschl, dr. Možný

 1.  Dr. I. Duškov – Zdraví 2020  
(přítomni prof. Praško, dr. Hermann, dr. Hollý)
Na schůzce proběhlo jednání na téma aktivit, pre-
ventivních programů a jejich event. zakomponování 
do reformy psychiatrické péče. Dále se účastníci za-
bývali možnostmi získání grantů. Je třeba zvážit, zda 
aktivity zařadit do strategie, zvážit využití finančních 
prostředků. 

Dr. Herman informoval o schůzce zástupců pra-
covních skupin programu Zdraví 2020 na MZ (skupin 
je cca 10). 

Dr. Herman informoval o špatné pověsti, kte-
rou má ČR ohledně využívání získaných prostředků 
z fondů Evropské unie, proto je tak přísný postup při 
zpracování akčních plánů.

Dále informoval o tom, že prostředky z fondů ne-
mají být využívány přímo na léčbu, ale na prevenci, 
edukační programy apod. Zda téma psychiatrické 
péče a psychického zdraví bude podporováno, je te-
prve v řešení.

Prof. Papežová informovala o zkušenosti z jednání 
se zástupci Norských fondů – nutnost max. průhled-
nosti financování, oddělení prevence od léčby.

Prof. Papežová informovala členy výboru, že od-
pověděla etické komisi EPA s tím, že do odpovědi 
zakomponovala změny, ke kterým došlo vzhledem 
k novým zněním zákonů a vyhlášky. 

 2. WHO – Matt Muijen 
18. a 19. 11. 2014 byl přítomen v ČR, proběhla jedná-
ní v rámci přípravy standardu CDZ. M. Muijen zpro-
středkoval dva recenzenty, kteří již poslali posudky. 

Proběhla diskuse a návštěva dvou zařízení – Fokus 
M. Boleslav a PN Bohnice. M. Muijen vypracoval re-
flexi s tím, že v předchozí době byl skeptický, ale nyní 
bude program podporovat, vidí ho jako smysluplný 
a jako šanci na prosazení změn. 

Do konce ledna příštího roku by měly být materiá-
ly odevzdány, oponenti ale námitky směrovali přede-
vším k počtu lůžek v CDZ a jejich využití. 

 3. Dr. Marek Zelman – předseda slovenské PS
Dr. Hollý informoval o proběhlé schůzce, tématem 
bylo pořádání kongresů, v roce 2017 bude kongres 
na Slovensku. Do budoucna se počítá s pokračová-
ním tradice společného pořádání.

Dále je zvažována užší spolupráce výborů obou 
společností – jednou ročně společné zasedání, jednot-
ná strategie postoje vůči sponzoringu. 

 4.  SRPP – tvorba standardů + report 
z implementačních skupin
Doc. Anders – standardy akutní péče jsou připravené, 
je třeba je správně „nadimenzovat“, aby se nepříznivě 
nedotkly stávajících zařízení.

Dr. Hollý – vše je třeba nastavit tak, aby zde byl 
podklad pro čerpání, diskuse bude dál probíhat 
na odpoledním jednání, případně k tématu bude svo-
lána mimořádná schůze v lednu.

Dr. Herman – navrhuje vypracování obdobných 
standardů pro ambulantní péči, a to jak pro standard-
ní ambulanci, tak pro ambulance s rozšířenou péčí.

Prim. Rektor – je třeba definovat, co je základní, 
primární ambulantní péče. 

Prof. Praško – je třeba se zabývat dostupností am-
bulantní péče pro OL a pro obtížné pacienty, kteří se 
léčit nechtějí.

Dr. Hollý – proběhly dvě implementační skupiny, 
návrh, aby pilotní projekty (první krok) se rozběhly 
ve 2 až 3 regionech, poté měřit dopad na lůžkovou péči.

Dr. Herman – upozorňuje, že VZP chce dělat vlast-
ní pilotní projekty Center duševního zdraví a dr. Rek-
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tor uvádí, že VZP zastává názor, aby CDZ provozova-
la především stávající smluvní zařízení.

Dr. Hollý – skupina financování – zúčastnil se eko-
nom MPSV, který vidí jako možné spočítat požadavky 
ohledně úhradových mechanismů.

 5.  Základní teze zákona o vzdělávání zákon 
č. 95/2004 – info a diskuse
Dr. Hollý – rozeslal materiál členům výboru.

Dr. Herman – upravuje se, kdo může zdravotní péči 
poskytovat, v zákoně v sekci o bezúhonnosti je vypuště-
no slovo úmyslný trestný čin, bude tedy nahlíženo na ne-
úmyslnou tr. činnost jako na důvod k zákazu činnosti? 

Zdravotní způsobilost k výkonu povolání – úsilí 
o vznik registru pracovníků ve zdravotnictví, pracov-
níci starší 65 let budou muset dodat doklad o zdra-
votní způsobilosti, poté znovu á 2 roky. Dále se bude 
přehodnocovat počet onemocnění ovlivňujících zdra-
votní způsobilost, dalším možným požadavkem je za-
vedení psychotestů pro zdravotníky. 

Dr. Hollý – další změny pro psychology – požada-
vek dalšího vzdělávání, podpora psychoterapeutické-
ho vzdělávání.

Prof. Raboch – upozorňuje na problém věkové hrani-
ce lékařů, kterých bude v blízké době nedostatek vzhle-
dem k tomu, že většina absolventů odchází do zahraničí.

Dr. Hollý – upozorňuje na nárůst ambulantních 
pacientů za období 2000–2013 o 66 %, kdy nárůst lé-
kařů je jen 30%.

 6. Ochranné léčení
Proběhla schůzka na ministerstvu, diskuse pokračuje, 
další schůzka bude v lednu. 

 7.  Sjezd Sdružení ambulantních specialistů – 
snižování úhrad psychoafarmak
Dr. Herman, dr. Vaněk – zúčastnili se sjezdu, téma-
tem byly léky, preferenční skupiny. Nyní je snaha se-
tkat se s ředitelem lékové politiky VZP ohledně pro-
blematiky snižujících se úhrad psychofarmak, úhrad 
depotních léků a další.

 8.  Bolestné a ztížení společenského uplatnění 
Dr. Herman, Dr. Vaněk upozorňují, že věc se dále ne-
řeší, ZSU se bude počítat přes webové rozhraní www.
ztizeni.cz, posuzující lékař již nemusí mít vzdělání 
v té dané odbornosti. 

Dr. Vaněk – pokud vážné psychické poruchy bude 
posuzovat někdo jiný než psychiatr, je to špatně.

Dr. Hollý – navrhuje věc znovu otevřít, napsat re-
akci na stávající situaci, vstoupit do jednání.

Prim. Tuček – jako problém vidí mezinárodní kla-
sifikaci psychických dysfunkcí. 

Dr. Herman – je třeba vytvořit tlak na to, aby psy-
chické poruchy posuzoval psychiatr.

Dr. Vaněk – vyjádřit stanovisko, poslat je na minis-
terstva zdravotnictví a spravedlnosti.

Dr. Vaněk – napíše dotaz s vyjádřením nespokoje-
nosti, rozešle výboru k odsouhlasení.

 9.  PO Svitavy
U příležitosti otevření PO byl vznesen požadavek 
na PS, zda by měla zájem se podílet nějakou akcí – 
uspořádání odborného semináře, přednáška apod. 
Výbor souhlasí, podrobnosti dohodne dr. Hollý.

 10. Projekt e-learningu ČPS
Kamarádová – projekt vychází z Norských fondů, za-
měření hlavně na laickou veřejnost.

Mělo by jít o ohodnocené kurzy, kde by byl i test, 
základní kostru a návrhy, jak by kurzy měly vypadat, 
pošle e-mailem všem členům výboru.

Projekt trvá do dubna 2016.

 11.  Informace o DRG
Prim. Tuček informoval o současné situaci – bylo 
konstatováno, že v současné podobě je DRG nepouži-
telné pro všechny obory, vše přešlo pod ÚZIS, výchozí 
data jsou naprosto nepoužitelná.

Náměstek Philipp a dr. Dušek chtějí spolupracovat 
s odbornými společnostmi.

Byly přislíbeny kompenzace za zrušené poplatky.
Dále prim. Tuček informoval o situaci na Sloven-

sku, kde psychiatrie a rehabilitace nejsou hrazeny sys-
témem DRG.

 12.  Program vědeckých schůzí na rok 2015 (podklad 
v e-mailu)
Příští týden bude návrh rozeslán psychiatrickým za-
řízením a předsedům sekcí s tím, že pokud nebudou 
souhlasit se zajištěním programu schůzí, mají možnost 
toto oznámit do konce prosince. Roční program bude 
následně uveřejněn v lednových zprávách společnosti. 

 13. Různé
Doc. Anders upozornil na postup SÚKL a zamítnutí 
hodnoticích studií tam, kde tyto běží v jiných zemích 
bez problémů. Navrhuje vstoupit do diskuse s dota-
zem, proč tyto studie byly zamítnuty. Do kontaktu se 
SÚKL vstoupí doc. Anders. 

Neplatiči – výbor doporučuje poslat upozorňující 
dopis již po nezaplacení příspěvku za jeden rok.

 14.  Přihlášky nových členů
Novým členem společnosti se stává MUDr. Jana Ská-
lová, PK Plzeň.

 15.  Předsedajícím příští schůze bude dr. Hollý.

Zapsala paní Holadová


